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Na osnovuIana 187 Poslovnika Skupkine Crne Gore, u ime posianidwg
kluba DPS-a, predsjedniku Vlade, postavljam sljedek pitanje:

Gospodine predsjedniee,

Koje su osnovne smjernice ekonomske politike za 2015. godinu i koje

aktivnosti su planirane u cilju dinamiziranja ekonomskog rasta?

Obrazloienje

Tokom ove godine preduzet je niz aktivnosti u pravcu stvaranja uslova za
dinamiziranje ekonomskog rasta.

U priprenni su, WI su u toku, brojni kapitalni projekti koji áe doprinijeti
dinamibijem razvoju nak ekonornlje, otvaranju novih radnih mjesta,' g to sve
treba da doprinese rastu 2ivotnog standarda gradana.

Jedan od najzngajnijih izazova, sa kojima se susre6u i razvijene i zemlje
u razvoju, je pitanje privlaknja stranih investicija. U torn pravcu, stvaranje joK
povoljnijeg investicionog ambijenta, siguran sam da je vaian dr2avni prioritet

koji zahtijeva punu odgovornost i posveenost svih segmenata drukva.



DE MOKRNISKA
SOCLAUSTA CRNE CORE

Ohrabrujuee su poruke koje su dog le poslije V8ih nedavnih susreta na
najvgenn nivou u Francuskoj. Poslate su poruke razumijevanja, podigke i
visokog vrednovanja dostignuea Crne Gore na euroatlatskom i evropskom putu
kao i snaine najave podr gke za uspje gan zavrKetak tih procesa.

Paralelno sa tim dobili smo i najave spremnosti francuskih, investitora za
projekte u Crnoj Gori.

Poruke iz Francuske su joS jedna potvrda povezanosti
komplementarnosti ovih procesa i znaaja integracionih dostignub za
ekonomski razvoj.

Takode, veoma ohrabrujuee vijesti dOe su I sa Tredeg samita efova
vlada Kine i 16 zemalja Centralne i IstoEne Evrope, koji je nedavno odrlan u
Beogradu.

Samit je bio dobra prilika za dalje razmatranje afirmaciju konkretnih
modela ekonomske saradnje izmedu Crne Gore i Kine. 0 aktivnoj ulozi Crne
Gore najbolje govori Zinjenica da, iako najmanja driava u grupi, do sada
predstavljamo lidera u „povlaeenju sredstava" iz kreditnog fonda.

Planovi za nove regionalne projekte i njihovo povezivanje, oblijefihi su
Samit u Beogradu.

Realizacija krupnih regionalnih infrastrukturnih projekata u cilju
povezivanja unutar Regiona i Kire zahtijeva angaiovanje sredstava iz vie
izvora: nacionalnih budieta, a posebno, nadamo se, sve izda'Snijih pristupnih
EU fondova i zainteresovanih investitora. Rezlutate koje smo postigli u domenu
privlaenja investitora najbolje ilustruje tinjenica da je Crna Gora sve Zeke
predmet interesovanja i destinacija globalno najprestiThijih investitora, 6iji
zngaj prepoznaju i za koje se bore i najrazvijenije evropske zemlje.
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SKUPtTINA CRNE GORE
Gospodin Ranko KRIVOKAPIC, predsjednik

Pogtovani predsjedni& Parlamenta,

U skladu sa stavom 7 elana 187 Poslovnika Skup gtine Crne Gore u prilogu
dostavljam pisane odgovore na poslanleka pitanja, postavljena tokom Premijerskog
sata ochlanog 26. decembra 2014. godine.

S pogtovanjem,

rilloni!KANOI



Premijerski sat — 26.12.2014.g.

Mi!nun SIMOVIC

POSLANICKO PITANJE

Koje su osnovne smjernice ekonomske politike za 2015. godinu i koje aktivnosti su planirane u cilju
dinamiziranja ekonomskog rasta?

Obrazloienje

Tokom ove godine preuzet je niz aktivnosti u pravcu stvaranja uslova za dinamiziranje ekonomskog
rasta.

U pripremi su, iii su u toku, brojni kapitalni projekti koji te doprinijeti dinamienijem razvoju nage
ekonomije, otvaranju novih radnih mjesta, to sve treba da doprinese rastu'tivotnog standarda
gradana.

Jedan od najznaeajnijih izazova, sa kojima se susretu i razvijene i zemlje u razvoju je pitanje
povlaeenja stranih investicija. U tom pravcu stvaranje jo g povoljnijeg investicionog ambijenta,
siguran sam da je va'ian dfiavni prioritet koji zahtijeva punu odgovornost i posvetenost svih
segmenata drugtva.

Ohrabrujute su poruke koje su dole poslije Va gih nedavnih susreta na najvi gem nivou u Francuskoj.
Poslate su poruke razumijevanja, podrgke i visokog vrednovanja dostignuta Crne Gore na
evroatlantskom i evropskom putu, kao i snane najave podr gke za uspje gan zavrgetak tih procesa.

Paralelno sa tim dobili smo i najave spremnosti francuskih investitora za projekte u Crnoj Gori.

Poruke iz Francuske su jo g jedna potvrda povezanosti i komplementarnosti ovih procesa i znataja
integracionih dostignuea za ekonomski razvoj.

Takode, veoma ohrabrujuee vijesti dole su i sa Treeeg samita gefova vlada Mine i 16 zemalja
Centralne i lstoene Evrope, koji je nedavno odrian u Beogradu.

Samit je bio dobra prilika za dalje razmatranje i afirmaciju konkretnih modela ekonomske saradnje
izmedu Crne Gore i Kine. U aktivnoj ulozi Crne Gore najbolje govori einjenica da, iako najmanja
driava u grupi, do sada predstavljamo lidera u „povlaeenju sredstava" iz kreditnog fonda.

Planovi za nove regionalne projekte i njihovo povezivanje, 	 su Samit u Beogradu.

Realizacija krupnih regionalnih infrastrukturnih projekata u cilju povezivanja unutar Regiona i gire,
zahtijeva angaIovanje sredstava iz vie izvora: nacionalnih budieta, a posebno, nadamo se, sve
izdagnijih pristupnih EU fondova i zainteresovanih investitora. Rezultate koje smo postigli u domenu
privlaeenja investitora najbolje ilustruje einjenica da je Crna Gora sve ee gte predmet interesovanja i
destinacija globalno najpresti2nijih investitora, eiji zna'eaj prepoznaju i za koje se bore i
najrazvijenije evropske zemlje.
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Premgerski sot — 26.12.2014.g.

ODGOVOR

Gospodine Simovieu,

Hvala, prije svega, na vrlo inspirativnom i aktuelnom pitanju. Dozvolite da podsjetim da smo u vie
navrata u mandatu ove Vlade, poeev od ekspozea podne genog prilikom izbora eetrdesete Vlade,
zakijueno sa nedavno odrianom otvorenom sjednicom Vlade na Cetinju, ponavljali da je ekomonija u
fokusu ove Vlade i ponavljali uvjerenje da tako mora ostati i da to oeekujemo, nakon zavrgetka
mandata ove Vlade.

Na taj naein smo jasno definisali na ge videnje dijagnoze dru gtvenog zaostajanja Crne Gore u daljoj i
novijoj istoriji, jednako tako definisali hijerarhiju problema kojima se mora baviti dr2avna politika
Crne Gore, poeev od Vlade, danas i u narednom periodu. Saglasno takvoj dijagnozi, tako saopgtenoj
viziji, kao to se sjeeate, kao svoj prvi parcijalni zadatak za 2013. godinu definisali smo konsolidaciju
javnih finansija. U nekoliko navrata pred ovim domom sam odgovarao na postavljena pitanja i
prezentirao rezultate na torn polju. 2e1im samo jog jednom da podsjetim na na gu ocjenu da smo taj
posao iz 2013. godine obavili dobro.

Tokom 2014. godine nastavilo se sa naporima na torn planu i 2elim da Vam saopgtim da su ostvareni
rezultati u ovoj godini, rekao bih, i dodatno ohrabrujuti. Popravili smo naplatu javnih prihoda u
odnosu na jedanaest mjeseci prole godine za 8,9% III za 98 miliona. Popravili smo naplatu za 5,9%
u odnosu na ono to smo planirali za 2014. godinu, i popravili smo naplatu u odnosu, na dni ml se,
va2an uporedni period, jedanaest mjeseci 2012, dakle, na ono ostvarenje koje je prethodilo
formiranju nage Vlade za otprilike, 200 miliona. Dakle, na taj naein smo bitno osnaiili fondove javnih
finansija, bitno smanjili deficit i stvorili prvu vainu pretpostavku za ozbiljnu posveeenost
ekonomskom rastu i razvoju. Taj rast smo obezbijedili u prethodne dvije godine. U 2013. godini
stopa rasta je, podsjetieu vas, bila oko 3,4%, ne oko, nego precizno. U ovoj godini oeekujemo da te ta
stopa rasta biti oko 2%, in, ml se nadamo ne gto iznad 2%.

2elim da ueinim komentar, to je ispod onog to smo predvidjeli za 2014. godinu, all je iznad onoga
to je ostvareno u regionu sa izuzetkom Makedonije, iznad onog to je ostvareno u Evropskoj uniji,

posebno, iznad onoga to je ostvareno u Eurozoni, jer je relevantno za nas kao zemlju korisnicu eura.
Dakle, na ovom mjestu, Ielim da jednom reeenicom uka2em na te gkoee koje smo imali u realizaciji
osnovnih ciljeva na ge ekonomske politike, zahvaljujuti vrlo nepovoljnim tendencijama u regionu i u
girem evropskom okruienju. Najblale reeeno izostao je ekonomski oporavak Eurozone i Evropske
Unije, sa nesumnjivo te gkim refleksijama po ekonomiju Evrope u cjelini, a posebno po ekonomiju
manje razvijenih djelova Evrope, kakav je region Zapadnog Balkana. Pa ipak, i u takvim uslovima,
kao to sam kazao, saeuvali smo rast, to je jako valno zbog kontinuiteta na ge ekonomije. Rast koji je
bolji od, da knem, ekonomskih kretanja u svim dr2avama u regionu, ponavljam, sa izuzetkom
Makedonije. Takode, va2no je kazati da to to smo uradili, uradili smo u kontekstu ukupnih napora
dr2avne politike na planu evropske i evroatlanske integracije. Dakle, veoma je vain° kazati da sve
to to radimo u kontekstu harmonizacije sa evropskim i evroatlanskim sistemom, stvarajuei
pretpostavke za kvalitetnu, vjerujemo i blisko doglednu perspektivu integrisane Crne Gore kao
elanice Evropske Unije i NATO-a. Sa te platforme treba sagledati gta su na ge obaveze i logien'
prioriteti u 2015. godini.
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Premijerski sot— 26.12.2014.g.

Zelim da yam kalem da Vlada ostaje na opredeljenju da je najvalnije dinamizirati ekonomski rast.
Po nama to je jedini zdravi put za sustizanje cilja kojeg smo definisali kao na g najvalniji, to je
evropski kvalitet livota. U torn je sadflana i poruka koju eesto ponavljam, dakle, ne elanstvo u
Evropskoj Uniji samo po sebi, nego elanstvo u Evropskoj Uniji kao posledica dostignutog kvaliteta
livota na evropskom nivou unutar Crne Gore. Mi misiimo da se do tog cilja dolazi, prije svega, kroz
dinamiziranje ekonomskog rasta. Mi mislimo da ove konvencionalne stope ekonomskog rasta ne
mogu nipogto zadovoljiti ambiciju balkanskih dru gtava. Naga dru gtva su vjekovima zaostajala i zbog
toga je nemogute sa konvencionalnim stopama rasta satuvati dru gtveni optimizam da tem° u
dogledno vrijeme obezbijediti evropski kvalitet livota.

Sta to za nas konkretno znaei? Mi mislimo da je potrebno tSiti ka stopama rasta od, oko 5%. U
predstojetem trogodi gnjem periodu kao Vlada planirali smo prosjeenu stopu rasta od 3,8%. Planirali
smo je konzervativno I, mislimo da mole da se ide i iznad toga. Kao svjedoeanstvo tome sluli i
preliminarna projekcija MMF-a, koji kale da hi Crna Gora vet u 2014. godini mogla rasti po stopi od
4,6%. Sta je osnov tog nageg optimizma? Osnov je, upravo, to to smo uradili na adaptaciji nageg
sistema za afirmaciju preduzetni gtva i investicija. Linn da Vas podsjetim da smo, vet godinama
lider u regionu u pogledu stranih direktnih investicija per capita. Ne samo u regionu, nego Crna Gora
je driava koja je po torn parametru u poslednjih desetak godina medu vodetim evropskim
drlavama. Zelim da Vam saopgtim podatak da smo u zadnjih deset godina u apsolutnom iznosu i
uspjeli da privueemo u zemlju 5,1 milijardu direktnih stranih investicija. Kada znamo da je u ovom
trenutku nag GDP oko 3,4 milijarde, ne molemo, a da ne kalemo da je to impresivan podatak.
Prosjeeno godi gnje strane direktne investicije su u na gem GDP-u ueestvovale sa 18,5% to je, takode,
vrlo impresivan podatak, ako se zna da je vet uee gee od 10% stranih direktnih investicija u GDP-u
veoma, veoma pozitivna vijest. Dakle, sve ovo smo uspjeli zahvaljujuti tome to smo radili na
strukturnim reformama, to smo uradili na planu fiskalne konsolidacije i stvaranja uslova za
odrlivost javnih finansija i onog to smo uradili na restrukturiranju, da kalem, na geg poslovnog
ambijenta u smislu njegove vete inspirativnosti za preduzetni gtvo i za strana ulaganja.

Tu ostaju ozbiljne obaveze i u narednom periodu. Na planu strukturnih reformi moramo nastaviti sa
daljom liberalizacijom trii gta rada. To je osnovna poruka koju smo dobili sa nedavno tradicionalnog
godignjeg sastanka kojeg smo imali u Privrednoj komori. Mislim da smo napravili ozbiljan posao sa
informacionim sistemom socijalnog staranja koji se primjenjuje od 1. januara 2015. godine, koji ulazi
u primjenu. Dakle, projekat poznat pod imenom Socijalni karton, gdje smo stvorili uslove da vodimo
preciznu fokusiranu socijalnu politiku prema licima kojima je zaista potrebna socijalna porno&

Takode, mislim da u nastavku strukturnih reformi moramo u fokusu zadriati i, jo g vie fokusirati, da
kalem, pitanje obrazovanja. Definitivno nama nedostaju rezultati na razvoju preduzetni gtva da
bismo imali punu kontiplikaciju na nagu ekonomiju prisutnih stranih investicija. Dakle, strane
investicije su same po sebi dobra vijest, au i su mnogo bolja vijest ako imamo razvijene domate
privredne strukture koje su u stanju da prihvate priliv kapitala iz inostranstva. Za sad ne molemo
time biti zadovoljni, i Vlada, da kalem kao kljuenu dijagnozu ima da je tome kriv nizak nivo
preduzetnitke kulture koje se mora popravljati kroz reformu sistema obrazovanja. Prevashodno
visokog, gdje smo u fokus stavili, da ka/em, pitanje drIavnog Univerziteta, all rekao bih ukupnog
sistema obrazovanja.
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I naravno, mislimo da kroz strukturne reforme moramo nastaviti sa ozbiljnim reformisanjem
sistema zdravstva, vjerujuti da tamo postoji jo g puno rezervi za otklanjanje neracionlnosti i pru2anje
onog kvaliteta usluga koji te nas po gtedjeti problema kakve smo nedavno vidjeli u Op gtoj bolnici u
Bijelom Polju. To postaje vaan prioritet.

Drugi vai'an prioritet jeste dalje unapredenju poslovnog ambijenta. Ne 2elim da o tome i g ta govorim,
all vjerujem da iz onog to smo radili i pripremali na kraju godine kroz dodatne poreske relaksacije,
a to smo jute finalizirali kroz set zakona koji smo predloili Parlamentu i za koje eemo zamoliti
Parlament da se nade na va goj sjednici, na vandrednoj sjednici u januaru, dakle, stvaramo uslove za
dodatne podsticaje investitorima, posebno u ptioritetnim oblastima u kojima je mogute ostvariti
rezultate. Dakle, gradnji hotela visoke kategorije, proizvodnji hrane i u energetici, gdje smo
predloiili oslobadanje od platanja PDV u fazi izgradnje objekata.

Naravno, da kaem, ostaje naga obaveza da i dalje pailjivo odilavamo, da kaiem, finansijsku
stabilnost i ostaje na ga prioritetna obaveza da pokaiemo da ono to su realne projekcije u realizaciji
investicija moiemo i da ostvarimo. Ni jednu rijee ne 2elim dalje o tome, sem podsjeeanja da su te
investicije vrlo zamagne. Krenuli smo sa realizacijom projekta autoputa, u energetici imamo projekte
vrijedne 4,3 milijarde i u turizmu projekte vrijedne 3 milijarde. Oni su poeeli da se realizuju ill su u
zavrgnoj fazi priprema za realizaciju. To su sve vrlo va2ni impulsi i samo je potrebno da, poeev od
Vlade, pokatemo da smo u stanju da organizujemo dobar driavni menadiment, da damo tako dobar
impuls razvoju. Ja vjerujem da su onda i one stope koje smo zacrtali kao na g cilj, stope rasta realno
ostvarive.

I, zavrgavam time, ohrabrujute su poruke i iz Pariza, i sa Samita u Beogradu. Crna Gora je i na
jednom i na drugom mjestu apostrofirana kao vrlo inspirativna investiciona destinacija, i ja vjerujem
da tem° zajedno i Vlada i Parlament, i treta grana vlasti, sudovi, napretkom u narednom period
zaista uevrstiti takav utisak kod na gih stranih partnera.

Zahvaljujem!
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